
Nytt miljøtiltak
øker kretareii
Halvparten av alt
plastavfall i Norge
skal brennes og bli til
energi innen år 2000.
Det ønsker en ar
beidsgruppe nedsatt
av Miljoverncleparte
mentet (MD). Brennin
gen kan føre til økt
utslipp av kreftfram
kallende stoffer.

N&M BuIIetiri
Jon K. Berg

N&M Bulletin har fatt tilgang
til arbeidsgruppens rapport,
som enna ikke erof tentliggporl.
I arheidsgruppen har det sittet
representanter fra MD, plast—
industrien og dagligvarebran—
sjen. men ingen fra miljøheve
gelsen. De ulike malene i rap
porten er satt ut fra hva som er
samfunnsØkonomisk lØnnsoint.

Arbeidsgruppen understre
ker at forbrenning av plast kan
g i alvorlige mi Ij Øproblemer,
spesielt fra sma forbrenning
sanlegg. Den nes ner at det kan
utvikles klororganiske forbin
delser og kreftframkallende
stoffer som dioksiner og PAH.

Dette hekreftes i en ny rap
port som er laget for seks mil—
jøorganlsasjoner og partier i
Trondheim (se egen sak side
11).

Enstemmig
Arbeidsgruppen peker særlig
pa PVC som et viktig opphav
til miljøgifter. Likevel gar alt—
sa en enstemmig arbeidsgrup
pe inn for at sa mye som halv
parten a’ plasten skal brukes
til energiproduksjon.

Energiutnyttelse av plast vil
gi ogsa betydelige nettoutslipp

av klimagassen karhondioksyd
(cE)), h is energien erstatter
hiobrensel i ovner. Erstatter
plasten kull. ‘ il det imidlertid
være en stor klimagevinst. Er
statter den olje. vil klimagass—
utslippet være det samme, iføl
ge rapporten.

Reugerer sterkt
Helene Bank, fagkonsulent i
Na1ur ernforhundet, reagerer
sterkt pa konklusjonene fra ar—
heidsgruppcn.

Hun mener det er harreisen
de at miljøhevegelsen ikke er
representert i arbeidsgruppen.
Hun sier ogsa at malet om 30
prosent gjenvinning er altfor

svakt. Dessuten peker hun pa
at lorbrenning av plast i stor
skala erfaringsmessig vil for
hindre økt satsing pa gjenvin
ning. Bank er ogsa redd for
konsekvensene for miljøet av a
brenne plast som inneholder
store mengder mi1jigifler.

Lite gjenvinnes
Bare seks til sju prosent av alt
plastavfall gjenvinnes i Norge

i dag. 20 prosent utnyttes til
energi, mens resten garpadyn

ga.
Arheidsgruppens maI har

vært a redusere mengden plast
som blir kjørt pa søppelfyllin

ga, men det har vært en x ss
uenighet om amhisjonsmvaet.
MD Ønsker a redusere avkills
mengden med 30 prosent i noen
ar 2000, noe de andre ikke har
gatt med pa.

Avlillsmengden kan redu
seres gjennom a Øke produkt—
enes levetid, ga over til om
hrukssordninger, fjerne unød
vendig emhallasje og redusere
ravarebruken i hvert produkt.
For eksempel har ravarebru

ken i plastfolie blitt redusert
med 2.5 prosent hvert ar de
siste atte arene.

Det er næringslivet sek som

far ansvaret for a mm malet,
etter nærmere avtale med MD.

Arbeidsgruppen anbefaler at
det opprettes et eget material
selskap for plast. Innsamlin
gen skal skje i et samarbeid
mellom kommunene og bran
sjen. Gjenvinning og innsam
ling skal finansieres gjennom
et gehyr pa de plastproduktene
som skal gjenvinnes. Det er
næringslivet selv som skal ileg
ge gebyret.

Næringslivet
uvgjor
For øvrig er det opp til næring-
livet selv a komme fram til
hvordan malene skal nas i prak
sis.

Representantene fra næ
ringslivet i arbeidsgruppen
understreker imidlertid at myn
dighetene ma sorge for at alle
ledd i plastkjeden, fra produ
sent til konsument skal bidra
til finansiering av retursyste
mer for gjenvinning av plast-
avfall. Pa den maten vil indus
trien hindre at noen blir gratis—
passasjerer i systemet.

Forskere slakter norsk klimapolitikk
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Ttiorbjorn Berntsen
Miljø vernminister

Nar i arheider innenfor et kre
vende felt som miljøvernpol i—
tikken uenerelt sett er, ma ‘ i
tenke. planlegge og arbeide pa
flere plan. Det er leserne a
N&M I3ulletin godt kjent med.
Denne gang vil jeg benytte an
ledningen til i gi en oppdate—
ring av hva som skjer pa av—
fat lsoiuradet.

Sum ni ljøvernminister har
jeg lagt vekt pa at avfiullspro—
bleniene større grad ma løses
gjen noiu orehyggende tiltak.
Dette kan hade skje gjennom
redusert forbruk eller ed a sti—
ni ut eie til endringer til et for
bruk som skaper mindre avfall.

fat Ismengden vil imidler
tid aldri kunne reduseres til
mill. Vi nii derfor bli flinkere
til i ulnytte avfallet som res—
stii•S. c;tennoni økt gjenvinning,
reduserer vi hehovet for depo
nering og orhrenning av av—
fatt, og dermed mi Ijøhelastnin—
gen slik avfallsbehandling re
presenterer.

Her er noen eksempler pü
hva som skjer innen gjen in—
ning:

G tennoni en avtale mellom
Mi ljøverndepartementet (MD)
og hransjeorganet A/S Batteri—
retur lite det fra I . I . 1994 eta
blert et landsdekkende retur—
system tor innsamling og gjen—
vinni ng a’ brukte hlyhatterier.
Forhandle re av bil batterier har
plikt til i ta hrukte batterier
vederlagsiritt i retur, mens im—
portører og prodiiseiiter skal
sçtrge for innsamling og gjen—

vinning av minimum 95 pro
sent av alle kasserte blybatteri—

Det er inngatt en avtale mel
lom MD og Norsk Resy A/S.
der bransjen tar ansvar for et
tilstrekkelig system for innsam
ling og gjenvinning av brunt
papir. Forskriften av 5. mai
1994 palegger at le avfall sbe—
sittere som har mer enn 250
kilo brukt papir per ar t la
avfallet ga til gjen\ inning.

I en avtale inngatt somme
ren 1994. har produsenter og
brukere av drikkekartonger for
pliktet seg til at 60 prosent av
forbruket skal samles inn til
gjenvinning innen utgangen a’
1996. For a gjennomføre dette.
er Norsk Retu rkartong A/S eta
blert.

En annen bransjeavtale sik
rer at Norske Skog i løpet av
1998 skal sikre at kapasiteten
for gjenvi nning av returpapi r
av avsvertingskvalitet, bygges
utmedminimum 100.000 tonn.

Som en oppfølging av en
forskrift av 5. mai 1994, eta
blerte bransjen A/S Norsk
Dekkretur, som har ansvar for
et landsomfattende system for
innsamling og gjenvinning av
dekk.

En arbeidsgruppe la i febru
ar i ur fram forslag til tiltak for
a sikre itinsamling og gjenvin
ning av plastavfall. Anbefatin—
gen er at MD skal innga en
bransjeavtale, hvor malet er a
samle inn 30 prosent av embal
lasjeplasten innen utgangen av
1999.

Vi gar steg tor steg i riktig
retning.

N&M Bulletin

_____

Ole P. Pedersen

Norge arbeider hardt for a fa
gjennomslag for a kjøpe og sel
ge utsl ippskvoter av klimagas
ser. Men den nye rapporten,
som er laget av I ridtjof Nansen
instittutt. Energidata og Econ,
slar fast at et slikt system vil
være nesten umulig a gjennom
føre i stor skala.

«Joint implementation —dif
tiCLilt to implement?» peker pa
en rekke svakheter ved syste
met Norge ønsker a innføre:
• Det blir svært vanskelig a

Fiskere og bønder
leverer ikke spillolje i
retur. Miljøvernavdelin
gen i Nordland er
bekymret for miljøbe
visstheten til disse
yrkesgruppene.

(V&M Bulletin

_____

Jens Petter Toldnæs

Miljøvernavdelingen har i sam
arbeid med miljøserndeparte
mentet (MD), og Statens foru—
rensningstilsyn (SFT), utplas
sert niiljristasjoner for oljehol
clig avfall i samtlige kommu
ner i Nordland. Bakgrunnen
var (le store oljemengdene som
enten bare ble satt bort eller
gikk rett ut i naturen.

Ingen har levert
Mye av dette stammet fra pri
mærnæringene. l3eregninger
viser at 200.000 liter spillolje
og 150 tonn annet fast oljehol
dig avfall kommer fra disse

male de direkte reduksjone
ne av kvotebytter.

• Halvparten av reduksjonene
som et kvotesystem fører
med seg, vil bli gjennomført
ti an sel t.

• Kostnadene ved dokumenta
sjon av hvert enkelt tiltak
kan bli svært høye.

• Handel med land som ikke
har nasjonale maI vil kreve
svært strenge overvakings
systemer. og vil skape et nytt,
internasjonalt hyrakrati.
Norge driver i dag to pilot—

prosjekter tor bytte av CO
kvoter. med Polen og Mexico. I
de kommende klimafbrhand
lingene i Berlin er detventet at
Norge vil sta hardt pa at CO—
reduksjoner bare kan oppnas
ved at land kan bytte kvoter.

I praksis betyr det at Norge

næringene årlig.
Etter ett ars drift er det kom

met inn omlag 200.000 liter
spillolje til miljøstasjonene i
Nordland. Problemet er at det
kommer inn lite eller ingen
ting fra fiskere og bønder, som
var malgruppen for stasjonene.

I kommuner som Bodø, Gil—
deskal, Skjerstad. Sørfold Tys
Ijord og Veselstad har ikke én
eneste bonde levert spillolje til
mniljøstasjonene. I kommunene
13 indal, Hemnes, Herøy, Leir
Ijord, Lurøy. Meløy. Tystjord
og Vevelstad har heller ikke en
eneste fisker levert inn olje.

Gratis ordning
— Totalt er det bra, sier overin
genior sett miljøsernavdelin—
gen. inge Pedersen til N&M
llulletin.

— Vi snakker om 200.000
liter som bare ville forsvunnet
pa en eller annen mate.

— Nar vi hetviler miljøbe
visstheten til bønder og fiskere

kan kjøpe seg til høyere C02-
utslipp, ved a betale for C02-
reduserende tiltak i andre land.

IVIen rapporten fra fors
kningsinstitusjonene tyder pa
at stategien kan mote store pro
blemer.

Vanlig kritikk
Ekspedisjonssjef i Utenriksde
partementet, Kare Bryn, sier til
N&M Bulletin at han ikke har
lest rapporten enna.

— Men vi er vant med at
mange ser problemer med det
meste, sier han. Han avviser at
Norge kommer til a kjøre hardt
for felles gjennomføring i lier
lin.

Sporsmalet i I3erlin blir
om man skal tillate en pilotfa—
se, og det er ikke sa intressant
for oss. Norge og flere andre

er det fordi det var disse vi først
og fremst hensendte oss til.
Driftsjournalene vare viser at
nettopp disse gruppene ikke
les erer. Tidligere har det vært
endel kritikk fordi det har vært
for dyrt å levere inn spillolje.

Men nå er ordningen gratis.
Siden det i tillegg er sendt ut
informasjon til samtlige kom
muner, synes Pedersen det er
vanskelig a forsta at ikke mer
olje blir levert.

ra i Steigen
Ifølge miljøvernavdelingen ma
gjøre en ekstra innsats for a
samle inn spillolje. Steigen
kommune skiller seg positivt
ut med over 20.000 liter inn-
samlet olje. M e fra bonder og
fiskere, I Steigen har folk fra
kommunen reist rundt og hen
tet olje.

Nye forskrifter om spesial
avfall trer i kraft fra 1 .j ul i i ar.
Da blir kommunene pliktige til
ha et system som fungerer.

land driver prosjekter allerede,
sa dette blir litt teoretisk.

I3ryn mener kritikerne av
falles gjennomføring delvis har
mislorstatt s stemet. Helge Ole
Bergesen. forsker ved Fridtjof
Nansen institutt, sa i forrige
N&M l3ulletin at det bare er
mulig å drive kvotebytter om
landene har vedtatte mat. Hvis
ikke, blir det helt umulig a
regne ut hvor stor gevinst de
enkelte prosjektene far. Dette
er Bryn uenig i.

— Dette har ikke noe med
nasjonale mat a gjøre. Det hand
ler om konkrete prosjekter. be
driftsplanlegging som skutt fø
re til lavere utslipp. Hvis land
somn har primitive malesyste—
mer innfører et nasjonalt maI,
blir ikke målesystemene bedre
av den grunn, sier Bryn.
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Gjenvinningen
styrkes

er.

orskere slakter
norsk klimapolitikk
En ny, norsk rapport
slår delvis beina under
den norske klimapoli
tikken.

Skal du på øko-tur?
30 000 besøkte Svalbard i 1993, langt flere ifjor.
Svalbard-turistene oppfatter seg sikkert som
oko-turister eller naturturister, moderne Salo
mon Andréer med edle motiver, men naturen
ser dessverre ikke ut til å like dem.

I takt med at vi blir stadig rikere her i vesten, øker reisetysten. og
reisemålene blir stadig mer atiarte. Lnkette av disse
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Takk for
støtten!

LKAB Narvik
forvaltningen
Boks 310
Havnegata 28
N-8501 Narvik
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N&M Bulletin

_____

Jon K. Berg

Tidligere har signalene fra re
gjeringen vært at Norge ikke
kan Øke miljøavgiftene ytterli
gere, uten a få følge av andre
land. Imidlertid sier finansmi
nisteren na at Norge pa egen—
hånd kan Øke niiljøavgiftene,
mot at andre skatter og avgifter
reduseres. Bedriftenes samle
de avgifter skal ikke Øke.

Toffere linje
Finansministeren kommer for
øvrig inn pa forbruksvekst,vei
bygging og oljeutvinning. Blant
annet varsler han en tøffere
linje i finansiering av veipro
sjekter i framtiden. Flere pro
sjekter som er regnet som sarn
funnsøkonomisk ulønnsomme
kan dermed falle ut av de kom
mende veipanene.

— Du er opptatt av at miljØ
ai’giftene inn koordineres in—
temasjonalt. Men er det noe
sol,i helst teç’n pa at dette er
nutlig i nær framtid?

— Ja, det er en betydelig in
teresse for det i FU.

— Men EU har arbeidet len—
ge får å få til en CO.-avgifl
il/en (I lykkes?

— Ja, men det som gir litt
håp, er at kommisjonens hvite-
bok er såpass klar når det gjel
der betoningen av å skattlegge
mil jøskadelig atferd.

Fru arbeid
til miljo
— BØrNorge vare etforegangs
land i bruk av mniljØavgifter?

— Ja, vi bør være det. Men vi
må være klar over at det opp-

står konkurransevridninger
hvis vi gar lor langt alene.

— Betyr det at det ikke vil
komme noen nye avgifter eller
Økning av eksisterende miljø-
avgifter i Norge, uten at det er
internasjonalt enighet om det?

—Jeg føler at vi en nærheten
av taket. Men det kan skje en
endring av sammensetningen
av skattene. Hvis vi kan la fore
staelse for å vn beskatnigen fra
arbeid til miljø, kan vi til en
viss grad gjøre det pa egen
hand. Det er ikke bare miljøav
gifter som palegges industrien,
det er ogsa andre skatter og
avgifter. Vi kan få til en ut—
giftsnøytral skatteendring.

— Sa Norge kan på egen
hand ga videre i a redusere
skatt pa arbeid og Øke den på
miljøskadelig jårbruk?

— Ja, men siden vi utgangs
punktet har så høyt avgiftsni—
va, er handlerommet mye min
dre enn om det blir del av en
internasjonal omlegging.

Kun ikke skru
igjen krunen
— Er det ikke et paradoks at
samtidig som Norge’ taler varmt
får høyere energiavgifier in
ternasjonalt, bidrar vi til lave—
re oljepriser gjennom vårt lzi)ye
utvinningstenipo?

— Hvis en skulle være veldig
egoistisk ut fra statsfinansielle
hensyn, var det kanskje en lor
del lor Norge med langt høyere
oljepriser. Men jeg kjøper ikke
helt den påstanden om at Nor
ge skaper ubalanse i oljemar—
kedet. I stor grad skyldes det
høye utvinningstempoet at vi
har Litt bedre teknologi og kan
utnytte oljen mer effektivt. Du
kan ikke’ bare skru igjen krana
og starte pa nytt igjen.

— Kan det va’re aktuelt ogsa
å gå videre med en skattere—
form får privatpersoner, får
eksempel at bensinprisen Økes
mot at barmu’trygden Økes til
svarende?

— Na har vi flere avgiftsbal
len lufta. Vi har en omfattende
høring om bilavgiftene. Lokalt

vurderes ogsa bruk av avgifts
ssytemet lor a la folk til a kilde—
sortere avfallet. Men det aller
viktigste er holdningen til hele
forbruksveksten. Det er den som
først og fremst skaper miljø-
problemene og avfallshergene.

- Lavere
Forbruksvekst
— Ja, hvordan sem du jma ut det
private fårbruket i Norge Økte
mmmcd 4,6 prosent i fjor, og at
mye av dette gikk til flere fly-
reiser, nye biler, husholdn imigs—
artiklem; var du fornøyd med
det som skjedde?

— 1994 var et spesielt år. Det
var mye «oppsamlet etterspør
sel» blant folk. Mange følte at
de var over gjeldskneika. Jeg
tror ikke det var et normalar
nar det gjelder forhruksvekst. I
1995 tror jeg vi vil få se en
annen vekst i det private for
bruket. Bortsett fra det, er det
ikke noe mai i seg selv a fa mest
mulig forhruksvekst, eller størst
mulig vekst i antall ting.

— Ja, inn vi stanse forbruk—
sveksten i de rike landene, (‘1
1cr er det nok å endrejorbruks—
niØmisteret?

— Jeg var på ollisielt besøk i
Kina for halvannet år siden, og
jeg var overrasket over den sto
re mengden pnivatbier. Da stil
tejeg meg spørsmalet, hva med
den dagen alle kinesere kjører
like mye bil som vi gjør i Nor
ge? Hva betyr det for miljøet? I
(len sammenhengen ser en ty
delig at det ma skje en atferd—
sendring i de rike landene. Det
innebærer at v i ma flate ut for
bruksveksten, samtidig som vi
ma endre holdninger. Men en
reduksjon i arbeidsledigheten
vil i seg selv føre til at den
økonomiske veksten øker. Jeg
tror pa en endring i vekstens
innhold. Men det er ikke opp
finnsornheten som vil sette
grenser kr Økonomien i fram
tida, det er naturen.

annen Fordeling
— Er du enig med mniljØvernmni—
nister ThorbjØrn Berntsen i at

min nar vi skal ha sakalt «grØnn
vekst», sa må vi ikke spise og
drikke opp den omsa. men over—
fåre den til den tredje verden?

—Jeg er enig i hovedprinsip—
pet, i at hvis vi lar til den grøn
ne veksten, ma fordelingen skje
pa en annen male enn slik (fet
har skjedd tradisjonelt sett.
Norge il prøve å ga i spissen
for dette. Vi er jo ogsa i dag
blant de beste i klassen på dette
omradet.

— Mlii hm’i,s m’ekvtemi skal en
dre innhold, hva rktil vi bruke
Peit’mie på?

— Den teknologiske utvik
linge gjør at vi far en mye mer
energivennl g produksjon i in
dustrien, og at vi lar produkter
som inneholder mer av kunn
skap og mindre av forurens
ning. Sa veksten i framtiden vil
bli konsentrert om informa
sjonsteknologi, kunnskap, om-
sorg.

Forbruksvekst
ikke noe mål
—- I regjeringemis lammgtid.syro—
‘‘rwn er d t en fmvmmmiskrim ‘mi ing
av konomnien sommi viser cmi for—
dobling av det private fårbru—
ketframn til 2030. Er det .sammn
ynslig at ettt’rspØrselt ‘mi etter
får eksempel omsorg og tt’le—
!,memu’ster vil Øke sa imive at det
vil f\’lle opp denne fårbruk—
smeksten ? Erdet ikke mersann—
synlig at vi komnmner til å kjøpt’
jimierm’ bib ‘r og reise nu ‘r li vis vi
får min ‘r p ‘ngc ‘r mnellomn In ‘mm —

(1(111’?

— Fordobling av forbruket er
ikke noe mål, det er, som du
sier, bare en lramskrivning av
følgene av endret sammenset—
ning av befolkningen. Blant
annet øker andelen eldre, og de
vil ha atskillig større kjøpe-
kraft enn de vi har i dag. Det
blir flere med tmlleggspensjo—
ner, og lærre minstepensjonis—
ter. Spørsmnalet er hva denne
etlerspørselen skal rette seg
mot? I hele Europa ser vi et
sterkt økende omnsorgsbehov,
fordi befolkningen som helhet
blir eldre.

— Staten bruker i dag mnmimige
pemiger pa olje— og gassekto—
ren, veier, jlypltisser. Er dette
fåm’nujrig sett i lys av mnalet om
s’akalt ba’rekraftig utvikling?

Bade og. Vi har latt «til—
clell> et land som er spredt be-
bygget, og det vil ha betydning
for kommunikasjonen mellom
mennesker hvor mye veier vi
bygger. Vi kan ikke la en utvik
ling som i resten av Europa,
der Ilytralikk i stort omfang
kan bli erstattet av jernhane.
Norge er spesielt. Dessuten gir
bedre l’ramkomnmelighet pa vei
ene redusert dnivstot’folbruk.

Storre krav til
veibyggingen
— Som fimmamismnimm ister t’m. du
opptatt av lØmmmisonihet, og det
mm. mmiange veipros,mekler ,vomn
re,ç’nes ,s’ommi direkte ulØmmnsomn—
mc for samnfumimmet?

—Jeg legger stor vekt pa at vi
ogsa skal vurdere lnnsomhe—
ten. Men vi ser med en gang
hvor vanskelig den diskusjo
nen er. Alle partier som er opp
tatt av miljø, erogsa de samme
som er opptatt av distriktsut—
‘ iki ing, og (leter ofte knyttet til
veiprosjekter.

—‘Vil du sigmialisere cmi har—
derepm’ioritering av i’eiprosjek—
ter ijramntida?

— Det ligger nok det i lang
tidsprogrammet, at lønnsom—
heten skal tillegges større be
tydning. Min holdning som li
nansmmnister, er a legge større
vekt pa samfunnsØkonomisk
It tn n somhet.

UFortjent rykte
—Dm1 lu’vdes ofte at Einamisde
partm’mmu’mitet bremmmser cmi god
del mniljØtiliak?

—Jeg kjenner meg ikke igjen
i det. Vi tar Miljøverndepar
tenitentet pa alvor nar vi inte—
grerer miljøhensyn i avgiftspo
litikken. Vi star ogsa bak mil
jøutredningene i nasjonalbud
sjettet for 1995 og i regjerin
gens langtidsprogram. Videre
har vi den grønne
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Regjeringen har lagt
seg på et ambisiost
nivå i den nye stor
tingsmeldingen om
miljovern på Svalbard.
øygruppen skal bli
blant verdens best
forvaltede villmarks
områder.

N&M Bulletin

_____

Jens Petter Toldnæs

Svalbard utgjør i dag Norges
stØrste og mest urØrte vifl
marksomrade. Dette er en av
grunneHe til at regjeringen mi
Ønsker a lokusere pa miljøver
net der. I den nye stortingsmel
dingen harikke regjeringen lagt
vekt pa a opprette nye verne
områder. I stedet vil det bli
satset pa å styrke forvaltningen
i de ikke-vernede omradene.
56 prosent av arealene på Sval

hard er vernet til na.
— Det som er viktig med

meldingen, er at (len slar fast at
miljvern skal være overord—
net i forvaltningen. sier avde
lingsleder Rasinus I lansson ved
Norsk Polarinstitutt til N&M
Bulletin.

Ikke bare
stumper
De store verneomradene ble
opprettet i 1973. I løpet av dis
se årene har øygruppen gjen
nomgatt store endringer. In—
frastruktur, turisme og ferdsel
har Økt i omfang. Alternative
næringer til kulldrift er i fi.rd
med a vokse fram. Til tross for
dette mener Hansson at den
miljørnessige situasjonen for
Svalbard er bra.

— Nettopp derfor er det vik
tig med en styrket miljølorvalt
ning. Det finnes noe å verne,
ikke bare stumper, slik det ofte
er pa fastlandet, sier han.

Aktiviteter i andre deler av
verden er en trussel mot Sval
bards sarhare natur. Malinger
viserat miljogifter larseg trans
portere over store avstander.

Ukontrollert bruk av plante—
vernmidler i india kan føre til
opphopning av skadelige stof
fer i arktiske næringskjeder.
Miljøgiften PCT3 er funnet i en
rekke dyr. Hansson mener det
te er den stØrste miljøtrusselen
vi kjenner til i vare polare om
rader i dag.

Mer enn 30.000 turister be
søkte øygruppen i 1993. Miljø
verndepartementet har laget en
forvaltningsplan for turisme og
friluftsliv. Planen innebærer at
Svalbard deles inn i soner hvor
det tillates forskjellig miljøhe
lastning.

Regjeringen ønsker at det
lages en egen iniljØverniov for
Svalbard, som skal gi naturen
minst like streng beskyttelse
som pa fastlandet.

Veibyggingen skal
vise hvordan det står
til med det biologiske
mangfoldet i Norden.
Direktoratet for na
turforvaltning er
skeptisk til deler av
arbeidet.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

Den første rapporten over nor
diske miljøindikatorer er na på
høring i Norge. Innen en rekke

Direktoratet for natur-
forvaltning (DN) er
sterkt kritisk til at
kalking brukes som
indikator for forsurin
gen i Norden.

I sin høringsuttalelse til Miljø—
verndepartementet, skriverDN
at direktoratet er «skeptisk til
for stor bruk av kalk for å redu
sere skadelige virkninger av
forsuring... Direktoratet ønsker
derfor ikke en indikator som
kan kamilisere ressurser mot et
tiltak vi Ønsker a bruke i be
grenset grad».

DN arbeider sammen med
Norsk institutt for skogfors
kning (Nisk), for a finne andre
tiltak mot forsuring a’ skog
enn kalking. Det opplyser Jon
Barikmo. kontorsjef ved DN.
til N&M Bulletin.

— Mer blandingsskog, altså
stØrre innslag av løvtrær, er et
godt tiltak. Vi kalker sa mye
som vi gjør i Norge, fordi vi
ikke har funnet noen bedre
metode, sier han.

områder skal det fastsettes nor
diske kjennetegn for hvordan
miljøsituasjonen utvikler seg.
Prosjekt er i regi av Nordisk
Rad, og skal munne ut i en
rapport ved arsskiftet 1995/96.

Rapporten gar nærmere inn
pa elleve l’orskjellige tema: kli
ma, ozon, overgjødsling, for
suring, miljøgi fter, hymiljø,
biologisk inangfold, kultur- og
naturlandskap, avfall, fiske og
skog.

Mest overraskende i hørmg
sutkastet fra Miljøverndepar
tementet, er at Nordisk Rad
Ønsker å bruke veibygging som

Øystein Nesje i Miljøvern
departementet, sier i en kom
mentar til kritikken, at motivet
for indikatorarbeidet er å prøve

malestokk pa det hiologiske
mangfoldet.

Øystein Nesje, overingeniør
i Miljøverndeparternentet, sier
til N&M I3ulletin at veier ut
trykker hvor uherørt naturen
er.

—Det vil ikke direkte fortelle
om biodiversiteten. Men mye
taler for at veier reduserer det
hiologiske mangfoldet, sier
Nesje.

I neste uke møtes gruppen
for nordiske miljøindikatorer,
hvor landene skal vurdere de
høringsuttalelsene som har
kommet inn.

Takk for
støtten!

Svalbardverii
skal styrkes

Bjugn Industrier
Resirkuering av fiskeavfall

7160 Bjugn . Tif. 72 52 8540

Veier forteller
0111 mangoId

Takk for
støtten!

NORGES BONDELAG

0
Agder Returpapir A/S

I

MON GSTAD INDUSTIER AIS
5154 MONGSTAD

Tif: 56.169920

DN kritiserer bruk av kalking

(AMOCO)

Amoco Norway Oil Company

å forenkle problemet pa en for
svarlig måte.

— Fagfolk vil gjerne ha Ilere
(letaljerte indikatorer, sier han.

HARSTAD
KOMMUNE

MILJØBASERT NÆRINGSUTVIKLING

I et samfunn hvor fysiske behov i stadig større grad dekkes, dreier oppmerksomheten
mot miljø, kvalitet og gode opplevelser. Landbruket er ei næring med ledige ressurser og
et”gront potensiale. Landbruksdepartementet har derfor i samarbeid med
Miljøverndepartementet tatt et initiativ for å fremme ny næringsvirksomhet i
landbruket som baseres på natur, kultur og miljø.

Bakgrunnen for initiativet er at både landbruks- og miljøverninteressene vil kunne tjene på
samarbeidet. Levende lokalsamfunn avhenger for eksempel av både økonomisk aktivitet og
miljovennlige tilbud. Verdiskapningen skal følge bærekraftsprinsippet, hvor aktuelle
satsingsområder vil være bygdeturisme, rekreasjon, friluftsliv, jakt og fiske, organisk
avfallsbehandling, miljøfonnidling osv.

Samarbeidet skal utvikles i fylkene. En viktig oppgave er å samordne tilskuddsbruken, slik at
den gir både mer miljø og mer næring for hver krone som brukes. Det er opp til de enkelte
kommuner, næringsutøvere, miljø- og friluftsinteresser å frambringe gode tiltak/prosjekter.
Søknader som forutsetter samarbeid mellom miljøvern- og landbrukssiden vil prioriteres i
behandlingen.

KRISTIANSAND
KOMMUNE

Trygghet for generasjoner

-

vesta

Apotekene
Trøndelag

DYRT: Åtte land i Sør-Asia
risikerer store sosiale og
økonomiske skader, om økt
drivhuseffekt gir endret vær
og høyere vannstand, skri
ver New Scientist.

Çtektkontoret -

Børve 09 Bojxhsenius OS

4

EIkjøp Installasjon AIS
7340 OPPDAL
Til. : 72-420322
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N&M Bulletin

____

Jon K. Berg

Den pkmlaeie veien mellom
Moherg og Radalen i I lorda—
land er kostnadsbereiznet til 00
millioner kroner. Alle \eipro—
sjekt som koster mer enn 200
millioner kroner, skal meldes
inn til Miljøverndepartemen—
tet (MD) for konsekvensanal -

se.

vil ramme et av Lmdets iktig—
ste valmarksomrader. Ulven—
vannet er ogsa et overnatting—
somrade mr s’ aler og ener —

lugler med nasjonal vernever
di. B;ide l’ylkesmannen i Ilor—

LI and og Direktoratet F w n a—
tu rForv il In ing I tar konstatert at
dette ‘ annet Fyller kriteriene
for vern etter Natur ernloven.

BekreFter
Natur ernforhundet i Os ber
mi ljØ ernministeren gripe inn.

Men det vil han ikke. MD
bekrelter at så lenge prosJektet
er delt OPP I in indre deler, «lal
ler parsellen ikke inn under
bestemmelsene om konse
kvensutredn ing».

Naturvernln-hundet i Os ber
MD vurdere saken pa nytt, og
viser til et tidligere rundskriv,
der det giir lrain at MI) kan
behandle et eiprosjeki. selv
hvis grensen pa 200 millioner
kroner ikke oerskrides. For
utsetningen er at det er hetvde

miljøet.

UForstående
Veisjel en i I lordaland, Josef
Martinsen. stiller seg tullsten—
dig tilorstaende til kritikken.

— Vi har arbeidet etter boka
i denne saken hele tiden. Vi har
viert pinlig nØvaktige. og mil—
jøvemnmn) ndighetene hin vLurt
med i Litredil i ngene i tjue ar,
lramnholder Martinsen.

Han sier videre det ikke er
vanlig a betrakte en sa lang
parsel I som det her er snakk
Olli, som ett prosjekt.

—- Er det ikke betenkelig at
alle pros jektene komninerunder
grensen lXi 200 millioner

—. Nei. (lei er mange prosjek
ter som er sa sma. sier Marlin—
sen. I lan mener han er klar
over miljokonsekvensene.

— Men er hensynet til svalen
iktigere enn at bIk skal slippe

tu ngtra lik k ti tenbi ty dç in; i . Skal
vi ta vare pa s”alen eller bIk?

— l-l a med andre trasi5valg?
— Nei (le eI birkastet tor len

ge siden, sier Martinsen.

Nå lønner det seg for
engelske kommuner og
bedrifter å gå over til
fornybar energi.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

Britiske myndigheter har be
gynt å subsidiere tornybare
energikilder, og dette har fort
til et kraftig ball i prisene, s;er
lig pa vindkraft, skriver New
Seientist.

De krafistasjonene som i dag
produserer billigst alternativ
energi, far 15 ars kontrakter
med de regionale elektrisitet-
selskapene. Det er kjernen i
Major-regjeringens program.
Til na har over 140 prosjekter
blitt inkludert i programmet,
med en total kapasitet pa 630
megawatt. -

Halvert vindpris
Ifølge tidsskriftet har prisen pa
den lornybare energien falt
drastisk i løpet av de siste tre
årene.

Bruk av metan koster mi

rundt 40 øre per kilnwattime.
mens indkraft koster drøyt 45
Øre. I Skottland er vindkralt—
prisen nede i under 40 øre.
Prisen pa vindkraft er halvert i
løpet av disse tre Lit-ene.

Kullkraft koster i England
snaut 35 øre per kilowattime.
mens (len nye atomreaktoren
Sizewell C, kommer til å pro
dusere strØm bor rundt 40 Øre.

Forbrukerne av energien ma
betale hele 75 øre per kilowat
time. l)ermed kan selskaper og
kommuner sette i gang med

egne kraftverk basert pa ftwny—
bar energi, og samtidig spare
penger pa strømregningen.

Kritikerne til det engelske
programmet peker på at en rek
ke antatt lØnnsomme prosjek
ter ikke blir inkludert. Ifølge
Catherine Mitchell ved Uni
versitetet i Sussex, har 379 pro
sjekter titt avslag pa sine søk
nader om å bli med i program
met. Mitchell mener mange av
disse likevel kan produsere
energi til en lavere pris enn
forbrukerne mii betale til ener
giselskapene.

Presiserer
om fly
Anne Joharine Enger
Naturvernforbundets
Cardermo-prosjekt

N&M I3ulletin nr. 3 hadde en
foreløpig mil jøoppsumrnering
av utbyggingen pa Gardermo
en. For ikke å skape unødige
misforståelser, vil jeg komme
med en presisering av Natur
vernforbunclets synspunkter på
miljøstatusen sa langt.

i artikkelen het det at den
darligste miljoløsningen var
valgt ved Lille jernhaneparsel
lene så langt. Det jeg ønsket ;i

la frem, var at av Lille de sakene
som har havnet til endelig av
gjørelse i Miijøverndeparte
mentet, har den darligste mil
Øløsningen blitt valgt. Det er
imidlertid ogsa løsninger langs
andre parseller, som ikke har
endt opp i hos Berntsen. Det er
derfor ikke riktig a si at Lille
parsellene har endt opp med de
danligste løsningene.

Lurer Beriitsen
Veimyndighetene i

Hordaland lurer unna
etveiprosjektfra
miljovernminister
Thorbjorn Berntsens
bord, mener Aksjons
komiteen redd Ulven-
vannet i Hordaland.

Takk for
støtten!
RAKKESTAD
KOMMUNE

ØSTRE
TOTEN

KOMMUNE

Moss
275 år

En ciii >.cirnhip ubiLini mcii rkkcr

ii kiltiesirici iii- iitz kloikk lLlNc,iIiIct>

VindkraÇt lønner seg

WM-dcLtfr
Det #wnpletie konsutenifirina

Men veimyndighetene i lior—
dahand har delt OPP hnvedpla—
nen i mindre deler, slik ;it in—
gena\ parsellemmepasserergren
sen pa 200 mil lioner.

Aksponskomniteen redd Ul— lige motsetninger med hensyn
venvannet mener veipi osjektet til prosjektets virknmnger pa

Othtens og Vesteraalens\ Dampskibsselskab as

Altetendesum
Forskere ved Clark Atlanta
universitetet har oppdaget
en hakterie som spiser hva
det skal være. tungmetal
ler, miljøgifter og sprøyte
gifter, skriver New Scien
tist. Cyanobakteriene bru
kes i forsøk på hvordan for
urenset vann kan renses.

Kutt truereiefant
Elefantens framtid i Afrika
kan være truet, viser en ny
rapport fra Verdens Natur-
fond (WWF) og IUCN, skri
ver LPS. Redusert satsing på
kontroll av elfenhenshan
del er en viktig årsak til at
organisasjonene er bekym
ret for elefantens framtid.

EHUs

17 FRIIt1
J’Vorges eldste kaffehus

Fiskeridepartementet og
Naturvernforbundet har felles interessc
— I vern og utnyttelse av havets

ressurser for all framtid og i å trygge
arbeidsplasser og hosetting.

— i utviklingen av et havbruk i pakt med
naturen.

— i trygg sjøtransport og i innsats for å
hindre forurensning til sjøs. Dette er
en hovedsak i de nye losmeldingene,
og er det området
Fiskeridepartementet v il legge særlig
vekt på i Naturvernårei. 1995:

Høy sj Øtrafikksikkerhet gir god
miljøsikkerhet

DET KONGELIGE
FISKERIDEPARTEMENT

Postboks 8118 Dep., 0032 Oslo
Telefon 22 34 90 90
Telefax 22 34 95 85

NORGES BONDELAG
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Takk for
støtten!

LENVIK
KOMMUNE

FJELL
KOMMUNE

In Servi
system a.s.

Senterfor
internasjontil
klima- og energi-
politisk forskning.

Norske Skog vil vente
med å svare på miljø
organisajonenes
skogkrav til den nye
barskogplanen legges
fram.

N&M Bulletin

_________

Jon K. Berçj

Som vi skrev i forrige N&M
Bulletin, har 20 store miljøor
ganisjoner i seks land i Europa
samlet seg i en felles aksjon for
å la skogbruket i Norge, Sveri
ge og Finland til å uvsta fra
hogst i spesielle naturomrader.
De vil støtte seg pa miljøkrav
fra de store innkjøperne av pa
pir i Tyskland og England.

Norske Skog har ennu ikke
klart for seg hvordan det skal
reagere pa kravet om u avsta fra
verneverdig tømmer.

— I øyeblikket avventer vi

den bebudede utvidelsen av
barskogplaneii. Det er en situ
asjon som krever forsiktighet,
blant annet fra var side Skal vi
si nei til tømmer I ra naturskog,
ma det skje som følge av klare
signaler fra myndighetene, si
er informasjonssjefPetterHau
gan i Norske Skog til N&M
Bulletin.

I pavente av den nye bar
skogplanen, har selskapet fore
løpig avstatt fra kjøp av tøin
mer fra et naturskogsomrade i
Grong i Nord-Trøndelag.

Haugan viser for øvrig til
arbeidet i det sakalte bransje-
prosjektet, der skugnwringen.
myndighetene og naturvernere
sammen skal lorsoke a komme
fram til kriterier for et mer
miljøvennlig skogbruk.

Forarget
— Vi haper at bransjeprosjektet
kommer fram til dokumenter-

bare kriterier vi kan støtte oss
til i framtidige innkjøp av tøm
mer, sier Haugan.

Enkelte skogeiere er mildt
sagt forarget over at Norske
Skog har inntatt en avventende
holdning i denne saken. Dis
ponent Erling Gartland i Nam—
dal Skogeierforening sier til
Adresseavisen at Naturvernfor
bundet har klart a rive til seg
skremmende stor makt over
Norske Skog og resten av skog
bruksnæringen. Han sikter til
at Norske Skog foreløpig har
stanset kjøp av trnmer fra
Grong.

— Det er sardeles betenkelig
at man i et sivilisert og demo
kratisk land som Norge ma leg
ge seg flate for slike interesse
grupper. sier han. Han tror at
Norske Skog vil bli presset til a
nekte å ta imot tømmer ogsa fra
barskogomradene som ikke vil
bli omfattet i verneplanen.

6.— 12. mars: NGO Forum 95, i
København.
9. mars: Miljøvernministermø
te i EU.
10.— 11. mars: Vassdragssemi
nar. arrangert av SRN-organisa
sjonene. Mer informasjon: Tore
Brænd, Norges Naturvernfor
bund, 2271 5520.
10. — 16. mars: Internasjonaly
symposium om bærekraftig land
bruk og bygdeutvikling, Røros.
Mer info: Susanne Jaeggi, 7241
3860.
16. mars: Statistisk Sentralbyrå
presenterer den årlige rapporten
Naturressurser og miljø.
16. — 19. mars: Senterpartiets
landsmøte, Haugesund.
24. — 25. mars: Konferanse om
miljø og forbruk, Larkollen. Ar
rangør: Miljøheimevernet, tlf.
2271 7785.
24. — 26. mars: Venstres lands
møte, Haugesund.
27. — 28. mars: Endless Taiga.
Internasjonal konferanse i Ber
lin, i regi av Taiga Rescue
Network og Naturschutzbund.
Mer info: +49 - 30 - 202 203.
28. mars —7. april: Første parts
konferanse for klimakonvensjo
nen, Berlin.
15. — 20. april: Internasjonal
konferanse om rovfugl på den
nordlige halvkule, arrangert i
Bajadoz, Spania, av Congress
International Rapaces del Holar
tico. Tlf: 924 — 37 12 02.
Medioapril: NHOs miljøkonfe
ranse 1995. TIf: 2296 5000.
20. — 23. april: Kristelig Folke
partis landsmøte, øyer.
24. — 27. april: Kommunal tek
nikk 95. Konferanse arrangert
bl.a. av Kommunenes Sentral
forbund, tlf. 2294 7700.
26.— 27. april: Nasjonalparkene
våre. Konferanse i Tromsø, ar
rangert av Direktoratet for na
turforvaltning.
12. — 14. mai: Høyres landsmø
te, Oslo.
22. — 23. mai: The international
conference on climate change,
Washington. Årlig konferanse
om klimaspørsmål. TIf: 0951 —

301 695 3762.
30. mai — 2. juni: Energy ‘95.
Konferanse om effektiv energi-
bruk, arrangert av det danske
energibyrået. Mer info: Poul Nil
sen, +45 — 7592 2566.

Åtte av de ni miljøgiftene som
Statens forurensningstilsyn (SFT)
anser som mest alvorlige, slippes
med sikkerhet ut fra Heimdalsan
legget i Trondheim, konkluderer
en ny rapport.

N&M Bulletin
Jens Petter Toldnæs

Rapporten «Søppelforbrenning - en trussel
mot folks helse?» er gitt ut av aksjonen Stopp
Forbrenningsanlegget i Trondheim.

Aksjonen mener søppelforbrenning skader

Norske Skog
avveliter

Miljokalender Søppelforbrenning skader

CICERO

folks helse ved at store mengder dioksiner og
PCB slipper ut av anleggene. Dioksiner hopes
opp i morsmelk. I Tyskland er unge mødre
blitt radet til a slutte å amme pa grunn av
denne miljøgiften.

— Ingen annen aktivitet får lov å slippe ut
slike dioksinmengder, sier en av forfatterne.
Morten Sageidet i Naturvernforhundet i
Trondheim til N&M Bulletin. Sageidet me
ner det er rart at annen industri skal ha
strengere regler enn søppelforbrenningsan
leggene. I nedslagsfeltet til Heimdalsanlegget
bor det omlag 100.000 mennesker.

HVITLØK
er sunt - året rundt
— -su7,
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Fagbevegelsen tar
ansvar for miljøet

NKF har som første fagforbund i landet laget en egen
mil] øhandllingsplan. Vil du vite hva landets største
fagforbund med over 216 000 medlemmer mener om
miljøproblemene - ta kontakt på telefon 22 36 47 10.

75 Norsk Kommuneforbund
--1920-1995

RjerniskForbwu(

NANNESTAD
ALMENNINGENE

2030 NANNESTAD

TINE

STØTTER NORGES
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Vegdirektøreri ut
iliot siiae egiie
Vegdirektor Olav
Søfteland trekker
tilbake et utspill fra
sin egen etat om at
veibygging gir okt
biltrafikk.

N&M Bu!Iet(n

_______

Jon K. Berg

I lang tid har det vwrt en strid
mellom miljøbevegelsen og

veimyndighetene hvorvidt 1k-
re og bedre veier skaper mer
trafikk. Naturvernforbundetog
Aksjon nærmiljø og trafikk har
hele tiden hevdet at nar myn
dighetene bygger nye veier,
inviterer de samtidig til økt
biltralikk. En ny rapport fru
England antyder det samme (se
under).

Samferdselsminister Kjell
Opseth og vegdirektor Olav
Søfteland har hardnakket hev

det at sa ikke er tilfellet. For
eksempel star det i vei- og vei
trulikkplanen for 1994 til 1997
at «det foreliggende materialet
(fra Oslo sentrum, red. anm.)
gir likevel ikke grunnlag for a
trekke noen konklusjon om at
økt vegkapasitet skaperøkttra
fikk>’.

Sit kommer kontra—beskje
den fra Statens Vegvesen. I den
ot tentlige publikasjonen «Sta
tens vegvesen/Vegdirekioratet
inforinerer» fra 21. februar i
jr. gar det fram at Irafikkvek—
sten i Norge i løpet av 1994 var
pa 2,4 prosent — den største
hittil pa 90—tallet. Dette skyl
des blant annet at «flere nye
vegprosjekter har gitt bedret

framkommelighet i byene og
dermed kt trafikk» (var ut
heving.)

Ny erkjennelse?
— Betyr dette at vegmyndighe
tene har kommet til en ny er
kjennelse, vegdirektor Olav
Søftelund?

— Nei, det er for lettvint.
Dette stammer fra en intern
publikasjon som ikke skulle ha
kommet ut. Det er snakk om
høyttenkning, og vi har ikke
dokumentasjun pa dette. Her
har det vært for darlig kvali
tetssikring.

— Sa pastanden trekkes til
bake?

— Ja.

Veibygging skaper mer
veitrafikk, viser en ny,
engelsk rapport.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

Rapporten ble overlevert det
britiske Samferdselsdeparte
mentet allerede i mai i fjor,
men det var først ved juletider
at undersøkelsen ble gjort ol
fimtlig, skriver New Scientist.
Det er «Standing advisory com
mittee on trunk road assess
ment» som har laget rapporten
pa oppdrag fra departementet.

Det engelske Samferdsels
departementet har gjort sitt
beste for a tilbakevise konklu
sjonene i rapporten. Departe
mentet mener det ikke finnes
noe bevis for at flere veier Øker
ru ti kken.

Problemet er spesielt stort i
hyomradene. Hvis det bygges
veier for i kutte reisetiden med
ti prosent, vil øke trafikken med
mellom fem og ti prosent, ifl—

ge utvalgets rapport.
Rapporten beskriver ogsii

hvordan byrakrater har tuklet
med prognosene. slik at de vi
ser sterkere tralikkvekst enn
selve modellberegningene for
skerne utfører. Konsekvensen
er økt behov for flere veier.

Samme konklu
sjon i Norge
Ifølge opplysningerfra Aksjon
Nærmiljø og Trafikk, har veg
bygging rundt byene i Norge
og Sverige gitt akkurat samme
resultat som i England.

Nye umkjøringsveier ved
Gøteborg økte trafikken totalt
med 31 prosent. Ny Efi8 ved
HØnefoss reduserte trafikken i
byen, men Økte den totale tra
fikken med mellom 10 og 15
prosent.

Ny rapport: flere
veier gir flere biler

Natur& miljø

På jakt etter nye folk?

Annonser i N&M Bulletin!

Vi kommer ut hver 14. dag, og retter oss mot lesere innen

offentlig forvaltning, utdanning, forskning, politikk og media. Vi

leses av store deler av norsk miljøforvaltning, blant annet hele

Miljøverndepartementet.

Derfor bør Natur&Milø Bulletin være et naturlig sted å

annonsere for din bedrift, nar du skal søke etter nye folk.

Stillingannonsene samles pa en plass, med felles heading.

Bruk Natur&Miljø Bulletin når nye miljø- og

naturvernstillinger skal besettes!

For mer informasjon og bestilling av annonser, kontakt

Naturvernforbundets Markedskontakt, tlf. 22 71 92 20.


